2008/1/22暫訂
課程名稱：傳播政治經濟學

開課對象：碩士班一年級

開課學年：96學年度第2學期

課程學分：3

上課時間：每週五上午10:10 – 13:00

課程要求： 1. 閱讀每週設定主題讀物，並參與課堂討論。

           2. 輪值報告指定讀物，提供報告大綱，並發起問題討論。

           3. 輪值報告與上課參與30%，期末報告(專題研究，文長一萬至一
萬五千字)70%。

   4. 旁聽或外校選修與本系選修生負同樣課程責任。

課程內容：

第一週02/22  課程介紹。

第二週02/29  什麼是傳播政治經濟學？

Golding, Peter and Murdock, Graham (1991) Culture, communications, and political 
economy. In J. Curran and M. Gurevitch (eds.) Mass Media and Society (also in second edition [1996] and third edition [2000]), London: Arnold. (莊麗莉中譯，《當代》，1995/10)

Mosco, Vincent (1996) The Political Economy of Communication: Rethinking and Renewal, Ch2.  （馮建三、程宗明中譯[1998]，《傳播政治經濟學》，台北；五南，第二章）

馮建三(2003) 〈傳播政治經濟學在台灣的發展〉，《新聞學研究》，第75期。
第三週03/07  傳播政治經濟學與文化研究

Golding, Peter and Murdock, Graham (1978) ‘Ideology and the mass media: the 
question of determination’, in M. Barrett et al (ed.) Ideology and Cultural Production.（中譯見馮建三，《資訊，錢，權》，台北：時報）。

Murdock, Graham (1989) Cultural studies: missing links. Critical Studies in Mass 
Communication, December, pp. 436-440.

馮建三 (1998)〈補記傳播政治經濟學與文化研究的對話文獻〉，收於馮建
三、程宗明譯，《傳播政治經濟學》，pp. 407 ​– 414。
第四週03/14 傳播政治經濟學原理（一）：傳播產業變遷

Murdock, Graham (1982) ‘Large corporations and the control of the communications 
industries’, in M. Gurevitch et al. (eds.) Culture, Society and the Media, London: Methuen. （程宗明中譯[1992]，收於陳光興等，《媒介、文化與社會》，遠流）

Garnham, Nicholas (2000) ‘The media as cultural industries’, in Emancipation, the 
Media and Modernity: Arguments About the Media and Social Theory. Oxford: Oxford University Press
第五週03/21  校外觀摩週
第六週03/28 傳播政治經濟學原理（二）：報業分析

Curran, James (2002) ‘Capitalism and control of the press’, in Media and Power, 
London: Routledge. （ 或J. Curran and J. Seaton 原著，魏玓、劉昌德中譯[2001]，《有權無責》，第一章至第五章）。

林麗雲(2000)，〈台灣威權政體下「侍從報業」的矛盾與轉型：1949 – 1999〉，
          《台灣產業研究》，第三期，pp. 89 – 148。

第七週04/04傳播政治經濟學原理（三）：電視分析

Williams, Raymond (1974) Television: Technology and Cultural Form. （馮建三譯[1991]，《電視：科技與文化形式》，台北：遠流）第一至四章。
第八週04/11傳播政治經濟學原理（四）：電影分析

Wasko, Janet (2001) Understanding Disney, Cambridge: Polity. （林佑聖、葉欣怡
　　中譯[2001]，《認識迪士尼》，弘智）第一至四章。

魏玓(2004)〈從在地走向全球：台灣電影全球化類型初探〉，《台灣社會研究季刊》，第56期，頁65-92。

第九週04/18傳播政治經濟學原理（五）：民主政治與媒體
Curran, James (2000) Rethinking media and democracy. In James Curran and 
        Michael Gurevitch (eds.) Mass Media and Society, Third Edition. London: 
        Arnold. 
McChesney, Robert W. (2004) The Problem of the Media. NY: Monthly Review 
 Press, Ch1, 4, and 5. (羅世宏等中譯，2005，《問題媒體》，台北：巨流。第四、五、六章)

第十週04/25傳播政治經濟學研究專題（一）：談話性節目與八卦小報分析
Murdock, Graham (2000) ‘Talk shows: democratic debates and tabloid tales’, in Jan 
Wieten et al. (eds.) Television Across Europe: A Comparative Introduction. London: Sage, pp. 198 -220.

Sparks, Colin (2000) ‘Introduction: the panic over tabloid news’, in C. Sparks and J. 
Tulloch (eds.) Tabloid Tales: Global Debates over Media Standards, Oxford: Rowman & Littlefield, pp. 1-40. 

第十一週05/02  期末報告計畫提報與討論

第十二週05/09  傳播政治經濟學研究專題（二）：新傳播科技

Sparks, Colin (2000) “From dead trees to live wires: the Internet’s challenge to the   traditional newspaper” in J. Curran and M. Gurevitch (eds.) Mass Media and  Society, 3rd edition, London: Arnold.
Mansell, R. & Javary, M. (2004) New media and the forces of capitalism. In In A. Calabrese and C. Sparks (eds.) Capitalism and Communication in the Twenty-First Century. Lanham: Rowan & Littlefield Publishers. 

第十三週05/16  傳播政治經濟學研究專題 （三）：政治經濟學與女性主義

Steeves, H. Leslie and Wasko, Janet (2002) ‘Feminist theory and political economy: 
Toward a friendly alliance’, in Ellen Riordan and Eileen Meehan (eds.) Sex and Money: Feminism and Political Economy in the Media. Minneapolis / London: University of Minnesota Press. 

Anderson, Robin (2002) ‘The thrill is gone: Advertising, gender representation, and 
the loss of desire’, in Ellen Riordan and Eileen Meehan (eds.).
第十四週05/23  傳播政治經濟學研究專題 （四）：廣告的政治經濟學

Jhally, Sut (1987) The Codes of Advertising. 馮建三譯(1992)，《廣告的符碼》，
台北︰遠流。「譯者導論」以及第3、4、5章。
第十五週05/30    傳播政治經濟學研究專題（五）：文化消費的政治經濟分析

Bourdieu, Pierre (1998) Practical Reason: On the Theory of Action. CA: Stanford 
University Press. Ch1, pp1-13.

Murdock, Graham (2000) Reconstructing the ruined tower: contemporary 
 communications and questions of class. In J. Curran and M. Gurevitch (eds.) Mass Media and Society, 3rd edition, London: Arnold.
第十六週06/06  傳播政治經濟學研究專題（六）：閱聽人的政治經濟分析

Murdock, Graham (1989) ‘Critical inquiry and audience activity’, in B. Dervin et al. 
(eds.) Rethinking Communication, Vol.2, London: Sage.

Meehan, Eileen (2000) ‘Fan ethnography and political economy’, in Ingunn Hagen 
and Janet Wasko (eds.) Consuming Audiences? Production and Reception in Media Research. Cresskill, New Jersey: Hampton Press.

第十七週06/13  期末報告繳交及報告討論

第十八週06/20  期末報告繳交及報告討論
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